
برخط هم صف شکن نشد!

وقتی شــروع تلاش هــا را در بخــش انفورماتیک 
دولت هــای یازدهم و دوازدهــم دیدیم تا حدودی 
امیدوار شــدیم که به مرورزمان دیگر شاهد صفی 
در هیچ نقطه از کشــور نخواهیم بود؛ زیرا ویروس 
کوویــد 19 اگرچه فجایــع جان گــدازی را برای 
آحاد جامعه به همراه داشــت امــا نظمی نوین را 
هم بــه آن هدیه کرد که یکــی از مزیت های این 
روش انجام خدمــات مختلف ازجمله خرید آنلاین 
بود و تا حدودی همچنــان ادامه یافت درحالی که 
شاید اشــتباه می کردیم زیرا کرونا توانست حریف 
اشــتباهات اقتصادی گذشته بعضی تصمیم گیران 
شــود و بازهم ســنت صف در مقابــل واحدهای 
مختلف ازجمله پیشخوان های دولت، میادین میوه 
و تره بار، فروشــندگان مرغ و امروز نانوایی ها احیاء 
شود تا آنکه به واســطه همگانی شدن انفورماتیک 
رفته بــود بی ســروصدا برگردد! موضــوع ارتقای 
کیفیت نان از اواخر ســال 1۳9۲ تــا به امروز در 
دستور کار دبیرخانه شورای عالی سلامت و امنیت 
غذایی کشــور قرار داشت که تیرماه امسال بالاخره 
با امضای ریاست جمهوری این سند برای اجرا ابلاغ 
شد تا با تشــکیل کمیته فنی گندم، آرد و نان در 
کمیتــه فنی اســتانداردها مربوط بــه گندم، آرد، 
ســبوس و نمک نان بازنگری کلی شــود و توسط 
ســازمان ملی اســتاندارد پیگیری گردد. حالا این 
کمیته تشکل یافته و چند نشستی هم داشته است؛ 
اما قبل از هر چیز باید به پاسخ این سوأل بااهمیت 
رسید که آیا مســائل اقتصادی از یک سو و عادات 
غذایی از ســوی دیگر، مردم را به نان خوردن وادار 
کرده اســت تا پانصد نوع نان در کشور پخته شود 
و تقریبا همه آن ها با آرد ســفید باشد درحالی که 
به طور متوســط نزدیک به ۷۰ درصد انرژی روزانه 
و ۴۰ درصــد از پروتئین مردم از طریق همین نان 
باید تأمین می شود و از سوی دیگر ۸۰ درصد آهن 
و ۵۰ درصد فســفر موردنیاز به مصرف نان سالم و 
غنی برمی گــردد و بالطبع بخش زیادی از مردم و 
خصوصا اقشار آسیب پذیر با استفاده از همین قوت 
لایموت باید نیازهای خــود را تأمین کنند که اگر 
همچنان ناقص باشد مشــکلات جدی را در آینده 
نه چندان دور به همراه خواهد داشت؛ زیرا این آرد 
کامل است که می تواند بخش بیشتری از نیازهای 
جامعــه را به ریزمغذی ها تأمیــن کند. اگرچه این 
مســئله در دولت هم موردتوجه قرار گرفته است 
و تا به امروز ســه جلسه از سوی کمیته نان کامل 
پیرامون آن برگزار شــده و هدف توجه به ســمت 
همین سیاست است اما چه زمانی به نتیجه خواهد 
رسید و عملیاتی خواهد شد، خدا می داند. در آغاز 
طرح کمیته نان در استان مرکزی به عنوان پایلوت 
طرح ملی آرد کامل تشــکیل شده و پس از مدتی 
محدود تحقیقات پزشــکی نشــان داده که میزان 
مراجعه بیماران با تشــخیص دیابت و فشــارخون 
به شــدت کاهش یافته اســت که اگر این خبر در 
ادامه تحقیقات ثابت شــود، نشــان از معجزه نان 
کامل دارد که کارشناسان بهداشت سال هاست در 
انتظار آن هستند تا مشخص شود آرد سفیدی که 
بین تولیدکنندگان نان توزیع می شود عامل اصلی 
بیماری های قلبی، عروقــی، دیابت و چاقی جامعه 
اســت. علیرضا زالی، رئیس دانشگاه علوم پزشکی 
شهید بهشتی، در سومین نشست کمیته نان کامل 
گفته اســت: »به طور متوسط نزدیک به ۷۰ درصد 
از انرژی روزانه و ۴۰ درصد از پروتئین مردم کشور 
از طریق نان تأمین می شــود. نان سالم نانی است 
مشــتمل بر کل محتویات دانه گندم ازجمله مغز 
و ســبوس که با رعایت استاندارد در نانوایی تولید 
می شــود. تقریباً مصرف سرانه نان به ازای هرسال 
1۷۰ کیلوگرم است و تزریق حجم عظیمی از منابع 
در ســال 1۴۰۲، بالغ بر 1۵۰ هــزار میلیارد تومان 
نشــان دهنده بازار بســیار مهم نان در عرصه های 
اقتصادی اســت. باید تعدادی از نانوا ها را آموزش 
داد و ظرفیت فنی نانوایی آن ها را بررســی کرد تا 
پس از توانمندسازی به صورت پایلوت، فرآیند طبخ 
نان کامل را اجرا کنند.« از ســوی دیگر امیرمحمد 
مرتضویان، رئیس انستیتو تحقیقات صنایع غذایی 
و تغذیه کشور نیز گفته است: »تخمیر خوب خمیر 
نان کامل حداقل چهار ســاعت به طول می انجامد 
تــا نان مطلوبــی فراهم آید، همچنیــن طبخ نان 
کامل نیز نیاز به زمان کافی و بیشــتری نسبت به 
نان های معمولی دارد.« حــالا باید برانداز کرد در 
ســطح کشــور کدام یک از این هزاران واحد تولید 
نان صنعتی و ســنتی به این شرایط پایبند هستند 
تا نیازهای بهداشــتی آحاد جامعه تأمین شود که 
همچنــان درصد بالایــی از بی کیفیت بودن پخت 
نان با آرد فاقد مواد لازم باعث می شــود دورریز آن 
افزایش یابد. به گفته علیرضا زالی، رئیس دانشگاه 
علوم پزشــکی شــهید بهشــتی »همین حالا هم 
کیفیت نان باعث شــده دورریز آن زیاد باشد.« به 
گفته زالی »آمار های غیررسمی حاکی از این است 
که ضایعات نان تنها در تهران بالغ بر 1۵۰ هزار تن 
نان در ســال است. بر اساس مصوبات شورای عالی 
ســلامت و امنیت غذایی، ســازمان ملی استاندارد 
و سایر دســتگاه ها با بازنگری استاندارد های آرد و 
نان و اجباری کردن آن خصوصاً اســتاندارد نمک 
مصرفی در کلیه نان های صنعتی را بررســی کند 
و مرکز محیط ســلامت کار نیز بر اساس مصوبات 
مربوطه مکلف اســت بر حســن اجــرای نظارت 
نان های صنعتی همکاری کامل را داشــته باشد.« 
اگرچــه هنوز هم مــوارد متعــددی پیرامون عدم 
کیفیت و حتی خســارات درمانی نان های تولیدی 
وجود دارد اما صف های طولانی گذشــته بار دیگر 
در مقابل نانوایی های دولتی و آزاد کشیده می شوند 

تا با این حساب برخط هم نتواند صف شکن شود.

بیتوجهیتاکی؟!

رئیس جمهور با تاکید بر نقش مهم و به سزای فرهنگ سازی 
در موضــوع فرزندآوری و جوانی جمعیت، فرهنگ ســازی 
غلط در دهه های گذشــته را از مهمتریــن دلایل کاهش 
رشــد جمعیت کشــور دانســت و افزود: برای جبران این 
آســیب فرهنگی لازم است رسانه ملی، رسانه های مکتوب 
و دیجیتــال، آمــوزش و پرورش و مراکــز آموزش عالی و 
همچنین دســتگاه های متولی تبلیغــات محیطی با تمام 

ظرفیت خود وارد عمل شوند.
سید ابراهیم رئیسی در ششمین جلسه ستاد ملی جمعیت  
اجرای قانــون حمایت از جوانی جمعیت را از ضرورت های 
اجتناب ناپذیر برشــمرد و بر بازنگری آسیب شناســانه در 
اقدامات انجام شــده و تداوم تلاش دستگاه های اجرایی و 
نهادهای مربوط بــرای عمل به وظایف خود در این زمینه 
تاکید کرد. رئیس جمهور ضمن تقدیر از تلاش های صورت 
گرفته از ســوی دســتگاه های مختلف برای اجرای قانون 
حمایت از جوانی جمعیت، از دستگاه های مسئول خواست 
با ارزیابی میزان اثربخشــی اقدامات انجام شــده و ترسیم 
دقیق مسیر پیش رو، امکانات و ظرفیت های سازمانی خود 
را برای اجرای این قانون بســیج کنند. رئیسی با تاکید بر 
نقش مهم و به سزای فرهنگ سازی در موضوع فرزندآوری 
و جوانی جمعیت، فرهنگ سازی غلط در دهه های گذشته 
را از مهمترین دلایل کاهش رشــد جمعیت کشور دانست 
و افزود: برای جبران این آســیب فرهنگی لازم است رسانه 

ملی، رســانه های مکتوب و دیجیتال، آموزش و پرورش و 
مراکز آموزش عالی و همچنین دستگاه های متولی تبلیغات 

محیطی با تمام ظرفیت خود وارد عمل شوند.
»رفع موانع و مشــکلات درمان ناباروری«، »تســهیل امر 
ازدواج با پرداخت به موقع وام ازدواج، اشــتغال و مسکن«، 
»توجه ویژه به ساخت خوابگاه های متاهلی در دانشگاه ها« 

و »ایجاد دوره های آموزشی مهارت های زندگی در آموزش 
و پرورش و آموزش عالی با هدف کاستن از آمار طلاق« از 
دیگر نکات و اقدامات موثر در راستای جوانی جمعیت بود 
که رئیس جمهور در این جلســه به آنها اشاره کرد. وی در 
ادامه مقابله جدی و بدون مســامحه با پدیده زشت سقط 
جنین غیرمجــاز را از جمله راهکارهای موثر در جلوگیری 

از کاهش رشــد جمعیت عنوان و انجام اقدامات تبیینی و 
آگاه ســازی نسل جوان با استفاده از تعالیم دینی و ساخت 

تولیدات هنری را در این زمینه بسیار موثر دانست.
در جلسه ستاد ملی جمعیت همچنین 6 مصوبه در راستای 
تسهیل و تسریع در اجرای قانون حمایت از جوانی جمعیت 

به تصویب اعضا رسید.
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گزارش
رئیس جمهور: 

رسانه ها برای اصلاح فرهنگ  غلط درباره جمعیت وارد عمل شوند

گروه سیاسی - علی کلانتری  منوچهر متکی سخنگوی شورای وحدت گفت: 
بنده به  عنوان شــهروند متذکر می شــوم که مســئولین مخصوصا الان که ایام 
انتخابات است بسیار گوش  به  زنگ باشند، بعید نیست که دست هایی پشت پرده 

قصد داشته باشند مسائلی را برای کشور به وجود بیاورند.
منوچهر متکی وزیر خارجه اســبق کشورمان در آستانه انتخابات، در گفت و گویی 
اختصاصی با سیاســت روز درباره مســاله رد صلاحیت حسن روحانی از انتخابات 
مجلس خبرگان گفت: مجموع عملکرد حســن روحانی در دو زمینه کشورداری و 
تعاملات با مســاله ولایت، شخصیتی از ایشان را در اذهان مردم ترسیم کرده است 
که به نظر بنده رد صلاحیت ایشان برای شرکت در انتخابات مجلس خبرگان هیچ 
تاثیری در آمار مشارکت مردم در انتخابات یازدهم اسفندماه امسال نخواهد داشت.
سخنگوی شــورای وحدت در ادامه صحبت هایش با اشــاره به اوضاع اقتصادی 
کنونی کشــور ادامه داد: بنده معتقدم که مردم باید تناسب تعریف شده ای میان 
درآمد و هزینه های زندگی داشــته باشــند. آن کسی که افزایش حقوق را با نرخ 
تورم مرتبط دانســت، چنین نگاهی داشته اســت. معتقدم اگر گرانی در اقلام و 
مایحتــاج زندگی مردم به وجود می آید متعاقبا نبایــد قدرت خرید مردم پایین 
بیاید، یعنی همیشــه باید یک تناســبی میان دریافتی آنها و میزان خرج کرد و 
هزینه ماهانه وجود داشته باشد. متأسفانه در حال حاضر این عمده ترین معضلی 
اســت که مردم با آن دست و پنجه نرم می کنند. مسئولی که با کمال شجاعت از 
تریبون خود اســتفاده و اعلام می کند که مثلا ۳۴ درصد اینترنت افزایش قیمت 
خواهد داشت و کســی یا اپراتوری حق ندارد از این مقدار بیشتر بفروشد، قطعا 
فضای روانی جامعه را نمی شناسد. ۳۴ درصد افزایش یعنی اعتراف آشکار به این 
مســاله که قیمت ها می تواند به همین مقدار افزایش پیدا کند در  حالی  که موقع 
افزایش حقوق های کار مندی و کارگری وقتی اعدادی بیشتر از ۲۰ درصد مطرح 
می شود به  سرعت مسئولین از طرح آن دچار نگرانی می شوند و اعتقاد دارند که 

افزایش بیش از ۲۰ درصد باعث تورم می شود.
وی همچنین گفت: بنابراین بنده به عنوان شــهروند متذکر می شوم که مسئولین 
مخصوصا الان که ایام انتخابات است بسیار گوش  به  زنگ باشند. بعید نیست که 
دست هایی پشت پرده قصد داشته باشند مسائلی را برای کشور به وجود بیاورند. 
هر موضوعی تا ایام انتخاب در باب گرانی در کشــور شــکل بگیرد، قطعا آب در 
آســیاب دشمن ریختن است. بنابراین دولت باید ارزیابی کند که آیا درآمد مردم 

با هزینه ها سازگاری دارد یا نه؟
وزیر خارجه اسبق کشورمان با ذکر این موضوع که مواضع مجلس فعلی مواضعی 
انقلابــی ولی با عملکردی غیر  قابل دفاع اســت، ادامــه داد: بنده، هم به دلایل 
کارشناســی هم به دلیل قضاوت مقام معظم رهبری درباره مجلس فعلی، اعتقاد 
دارم که مواضع مجلس یازدهم انقلابی است. بنده همچنین بسیاری از نمایندگان 

را هم مصداق انقلابی بودن می دانم اما این بدین معنا نیســت که بگوییم مجلس 
یازدهم عملکرد خوبی داشــته اســت. مجلس در دوره اخیر در مساله کمک به 
کنترل قیمت ها و گرانی ها و پایین ماندن نرخ ارز عملکرد خوبی نداشته و انقلابی 
بودن صرف، دلیل بر عملکرد خوب نیست در  واقع مجلس یازدهم عملکرد خوبی 

نداشته است.
متکی در ادامه با اشاره به بحث انتخابات و حضور نمایندگان در این عرصه اضافه 
کرد: نمایندگان مردم تهران متاســفانه با آحــاد جامعه بیگانه اند. به  عنوان مثال 
الان در کف جامعه و خیابان های تهران اگر از مردم بپرســید آیا نمایندگانتان را 
در مجلس می شناســید یا نه به نظرتان جوابشــان چه خواهد بود؟ این بیگانگی 
نشــان می دهد که پیوند میان مردم و مجلس و نمایندگان منطقی نیســت. در 
روز هایی که در حال بررســی لیســت نمایندگان برای مجلس دوازدهم هستیم، 
بســیاری از نمایندگان دیگر شهرستان ها تقاضا دارند که در تهران اعلام نامزدی 
کنند، دلیل آن چیست؟ چون در تهران نمایندگان با مردم بیگانه اند و پاسخ گویی 

به مردم وجود ندارد.
سخنگوی شورای وحدت با برشمردن مشکلات مجلس یازدهم عنوان کرد: یکی 
از مشــکلات اساسی مجلس یازدهم، رأی های اعتمادی بود که به وزاری معرفی 
شده دولت دادند. چرا بعد از مدت کوتاهی چندین وزیر استیضاح و یا به مجلس 
فراخوانده شدند؟ اگر دولت در معرفی وزرا دچار اشتباه و سردرگمی شده و افراد 
ضعیفی را برای پست وزارت به مجلس معرفی کرده است، می بایست نمایندگان 
بررسی می کردند و با چشم باز رای اعتماد به وزرا می دادند ولی این کار را نکردند 

و این مهم انجام نشد.
متکی در ادامه و در پاسخ به سوالی درباره دورنمای مجلس دوازدهم عنوان کرد: 
مجموعه های سیاســی باید برای مجلس جدید طرح بدهند. ما در قالب شورای 
وحدت برای مجلس جدید طراحی داریم. شخصی که برای ورود به مجلس نامزد 
می شــود قطعا حامیان مالی و سیاسی دارد که از او حمایت می کنند و در  نهایت 
فــرد مورد نظر با رأی مردم به مجلس راه پیدا می کند ولی متأســفانه به  محض 
ورود به مجلس ارتباط آن با عقبه قطع می شود. ما در شورای وحدت قصد داریم 
نمایندگانی که با حمایت ما موفق می شــوند به مجلس راه پیدا کنند، از فردای 
ورود به صحن موظف کنیم که کار تشــکیلاتی اشــان را شــروع کنند. ما گروه 

شــورای وحدت را در مجلس تشــکیل خواهیم داد و این گروه سه وظیفه مهم 
مجلس را مبتنی بر خرد جمعی پیگیری خواهد کرد.

وظیفه اول، بررســی طرح ها و لوایح؛ این موضع طبق دستور هفتگی مجلس در 
جلسات شورای وحدت مورد بررســی و کنکاش قرار می گیرد و جمع بندی های 
لازم انجام می شود و در  نهایت به  صورت جمعی و با رأی اکثریت تصمیم گرفته 

می شود که آیا به طرح رأی بدهیم یا نه!
وظیفــه دوم، انتخاب وزرا؛ نمایندگان مــا در مجلس در این انتخاب نهایت دقت 
را می کنند و با دقت ســابقه وزیر معرفی شده به مجلس را بررسی خواهند کرد. 
آنها همچنین با وزیر مورد نظر جلســات متعدد و مصاحبه هایی ترتیب می دهند 
و با دقت هر چه تمام تر برنامه وزیر را چندین بار مرور می کنند و بر اســاس این 
تحقیقــات تکمیلی تصمیــم می گیرند که آیا به وزیر معرفی شــده رای اعتماد 

بدهند یا نه.
وظیفه سوم نظارت بر کشــورداری و اجرای قوانین و عملکرد دستگاه هاست که 

مسئولین اجرایی بد انند، مجلس آگاه و بیدار است.
وزیر خارجه اســبق کشورمان در رابطه با ارائه لیســت مستقل از سوی شورای 
وحدت گفت: ارائه لیســت مستقل و یا مشترک بستگی به شرایط انتخابات دارد. 
ما داریم شــرایط را رصد می کنیم. حضور جریان های سیاســی مختلف را مورد 
بررســی قرار دادیم. از نظر کلی، ما آمادگی داریم چنانچه شــرایط ایجاب کند 
با جریان های اصولگرا، ارزشــی و ولایی، لیســت مشترک ارائه بدهیم. فعلا و در 
حال حاضر ما در حال آماده ســازی فهرســت مستقل شورای وحدت هستیم اما 
اگر ضرورت پیدا کرد ما وارد مذاکراتی خواهیم شــد که می تواند به ارائه لیست 
مشترک منتهی شود. این لیست مشترک به گروه خاصی اختصاص ندارد و شامل 

همه گروه های ارزشی می شود.
منوچهر متکی سخنگوی شورای وحدت در پاسخ به سوالی با مضمون پیش بینی 
از میزان مشارکت در انتخابات مجلس دوازدهم عنوان کرد: فضای عمومی حاکم 
بر جامعه این اســت که هنوز تنور انتخابات گرم نشــده است. بنده فکر می کنم 
که جریان های سیاسی در حال رصد اوضاع فعلی هستند. به اعتقاد من باید این 
جریان ها وظیفه اشــان را انجام دهند. ترغیب به حضور در انتخابات بزرگترین و 
مهم ترین وظیفه احزاب سیاسی در این مقطع کنونی است. مجموعه های سیاسی 
که اعتقاد دارند انتخابات پیش رو نمایشــی است به مردم اهانت می کنند. باید به 
این گروه ها گفت که امثال شــما با همین انتخابات دولت را دســت گرفته اید و 
ســالیان طولانی در رأس قدرت بودید. زیبنده نیست که شخصی که خودش از 
همین طریق انتخاب شــده، در محافل مختلف اعلام کند که انتخابات نمایشی 
اســت. این امر اهانت به نظام است. برای یک جریان سیاسی وهن است که فقط 

به  دنبال بهره گیری و استفاده از نظام باشد.

متکی در گفت وگوی اختصاصی با سیاست روز:

گرانی در ایام انتخابات
آب به آسیاب دشمن ریختن است

در آســتانه دهه فجر و چهل و پنجمین سالگرد پیروزی انقلاب 
اســلامی، ماهواره های »مهدا«، »کیهان ۲« و »هاتف 1« با یک 
فروند موشک ماهواره بر سیمرغ با موفقیت در مدار قرار گرفت.
هشــتم بهمن 1۴۰۲ در آســتانه دهه فجر و چهل و پنجمین 
سالگرد پیروزی انقلاب اسلامی، نخستین بار سه ماهواره ایرانی، 

با ماهواره بر سیمرغ با موفقیت به فضا پرتاب شدند.
ماهواره »مهدا« از ماهواره های ســبک وزن پژوهشــگاه فضایی 
ایران برای آزمایش زیرســامانه های توســعه یافتــه ماهواره ای 

طراحی ساخته شده است.
ماهواره مهــدا ماهواره ای تحقیقاتی اســت که مراحل طراحی، 
ســاخت، تجمیع و آزمون آن در پژوهشگاه فضایی ایران انجام 
شــده اســت و نانوماهواره های کیهان ۲ و هاتف 1 نیز توســط 
شــرکت صنایع الکترونیک ایران وزارت دفاع )صاایران( طراحی 

و آماده پرتاب شده اند.
ماموریت اصلی این ماهواره، بررســی صحت عملکرد ماهواره  بر 
ســیمرغ در تزریق چندگانه محموله های فضایی در مدار پایین 
زمین و ارزیابی عملکرد برخــی از طراحی های جدید و قابلیت 

اطمینان فناوری های بومی در فضا است.
نانوماهواره »کیهان ۲« از ماهواره های مکعبی شــرکت صاایران 
برای اثبات فناوری موقعیت یابی فضاپایه طراحی شــده اســت. 
نانوماهواره »کیهان ۲« امکان تعیین موقعیت را به صورت بومی 
و مســتقل از سامانه های موقعیت یابی جهانی، برای گیرنده های 

زمینی فراهم می کند.
نانوماهواره »هاتف 1« از ماهواره های مکعبی شــرکت صاایران 
برای اثبات فناوری مخابرات باند باریک با کاربرد اینترنت اشیاء 

ساخته شده است.
ماهواره بر »ســیمرغ « با ســوخت مایع دو مرحله ای در وزارت 
دفاع ساخته شده است. ماهواره بر »سیمرغ« در هفتمین پرتاب 
تحقیقاتی خود توانســت با تزریق چندگانه ماهواره ها، دریچه ای 
جدید در پرتاب های فضایی کشور باز کند.این پرتاب موفقیت آمیز 

یازدهمین پرتاب فضایی موفق در دولت سیزدهم است.

* ماهواره مهدا، یک ماهواره ۳۲ کیلوگرمی از سری ماهواره های 
ســبک وزن پژوهشگاه فضایی ایران است که به منظور آزمایش 
زیرسامانه های توسعه یافته ماهواره ای طراحی و ساخته شده اند. 
ماموریت اصلی این ماهواره، بررســی صحت عملکرد ماهواره بر 
ســیمرغ در تزریق چندگانه محموله های فضایی در مدار پایین 
زمین و ارزیابی عملکرد برخــی از طراحی های جدید و قابلیت 

اطمینان فناوری های بومی در فضا است.
* نانوماهواره کیهان ۲، از ســری ماهواره های مکعبی شــرکت 
صاایران وزارت دفاع است که با وزن کمتر از 1۰ کیلوگرم است 
که برای اثبات فناوری موقعیت یابی فضاپایه طراحی و ســاخته 
شده است و امکان تعیین موقعیت را به صورت بومی و مستقل 
از ســامانه های موقعیت یابی جهانی، بــرای گیرنده های زمینی 
فراهــم می کند. در این ماهواره، از زیرســامانه تعیین و کنترل 
وضعیت به منظور نشــانه روی پایدار و دقیق به ســمت زمین، 

استفاده شده است.
* نانوماهواره هاتف 1 نیز، از ســری ماهواره های مکعبی شرکت 
صاایران)صنایــع الکترونیک وزارت دفاع( بــا وزن کمتر از 1۰ 
کیلوگــرم به منظور اثبات فناوری مخابرات باند باریک با کاربرد 
اینترنت اشیا اســت. این ماهواره به عنوان نسخه آزمایشی اول 
از مجموعه ماهواره های منظومه ماهواره ای شــهید سلیمانی، به 

فضا پرتاب شده است.
ماهواره  بر ســیمرغ که توسط وزارت دفاع و پشتیبانی نیروهای 
مسلح ساخته شده است، ماهواره مهدا و دو نانوماهواره کیهان ۲ 
و هاتــف 1 را از پایگاه امام خمینی )ره( وزارت دفاع با موفقیت 
در مدار بیضوی با ارتفاع کمینه ۴۵۰ کیلومتر و ارتفاع بیشــینه 

111۰ کیلومتری زمین تزریق کرد.
این ماهواره  بر یک ماهواره  بر ســوخت مایع دو مرحله ای است 
که در هفتمین پرتاب تحقیقاتی خود توانست با تزریق چندگانه 
ماهواره ها، دریچه ای جدید به روی پرتاب های فضایی کشور باز 
کند.این پرتــاب با همکاری وزارت دفــاع و وزارت ارتباطات و 

فناوری اطلاعات با موفقیت انجام شد.

پرتاب سه ماهواره  ایرانی به فضا با یک موشک ماهواره بر 

فرمانــده نیروی دریایی ارتش با بیان اینکه نیروی دریایی ارتش قصد دارد تا در قطب جنوب نیز حضور 
داشته باشد، گفت: ناوشکن دنا مشتری های زیادی پیدا کرده است.

امیر دریادار شــهرام ایرانی  در حاشیه اجلاسیه رؤسای دانشگاه  ها و مؤسسات آموزش عالی، پژوهشی و 
فناوری که در دانشگاه فردوسی مشهد برگزار شد، اظهار کرد: رهنمودهای فرمانده معظم کل قوا )مدظله 
العالی( همیشه سرلوحه کارهای ما است و چشم انداز معظم له به حوزه های مختلف بسیار دقیق است.

وی با اشــاره به اقدامات برجســته نیروی دریایی ارتش در دوران دفاع مقدس گفت: دلاورمردان نیروی 
دریایی ارتش در مدت ۳ ماه، بعثی  ها را از حوزه دریا محو کردند و در طول دوران دفاع مقدس، دشــمن 
بعثی در دریا نتوانســت صادراتی داشته باشد؛ چنانچه در عملیات مروارید توان نظامی و بازوی دشمن 

در دریا قطع و نابود شد.
فرمانده نیروی دریایی ارتش به موفقیت ناوگروه ۸6 اشاره کرد و افزود: 11 ماه کار علمی صورت گرفت 
تا به افتخار بزرگ ناوگروه ۸6 رســیدیم؛ ما برای اولین بار می  خواستیم بزرگترین عرض اقیانوسی را طی 
کنیم؛ به همین منظور تســلط مان به شــرایط جوی و اقیانوسی خیلی مهم بود. وی ادامه داد: ۵۰ سال 
اطلاعات جو اقیانوســی توسط نخبگان ما به طور کامل پیاده سازی و تبدیل به یک نرم افزار شد که بر 

این اساس مسیر را تعریف کردیم که چگونه می  توانیم عبور کنیم.
ایرانی ادامه داد: در ســفر ناوگروه ۸6 به دور دنیا بانک خون هم همراه داشــتیم و هر آنچه که نیاز بود 
پیش بینی کرده بودیم . وی با بیان این که »روش های دریانوردی و عبور از طوفان ها در کشورمان بومی 
اســت«، افزود: در سفر ناوگروه ۸6 به دور دنیا حتی یک ثانیه ارتباطات ما با کشورمان قطع نشد و این 
توانمندی بالای کشــورمان را نشان می دهد. در ماموریت ناوشکن دنا به دور کره زمین حتی یک آنتن 
آن هم شکسته نشده بود و پس از این ماموریت، برای ناوشکن دنا مشتری های زیادی پیدا شده است.

وی با بیان این که »حضور ناوگروه ۸6 در دور دنیا موجب نمایش پرچم مقدس جمهوری اسلامی ایران 
در پهنای اقیانوس  های جهان شد«، گفت: ما قبل از افق 1۴۰۴ توانستیم جهانی بودن را نشان دهیم که 

ملت ایران در آن نقش دارند.
امیر ایرانی با تاکید بر اینکه دســتاوردهای نداجا توسط نخبگان و دانشمندان جوان ایرانی بدست آمده 
اســت،  افزود: در اعزام ناوگروه ۸6 یک مدل موفقی را برای تعامل پذیری، همراهی و همدلی ارائه و از 

همه ظرفیت ها در کشور استفاده کردیم.
فرمانــده نیــروی دریایی ارتش با بیان اینکه آمادگی کاملی در جهــت حمایت و همکاری از نخبگان را 
داریم، یادآور شــد: نیروی دریایی ارتش جمهوری اســلامی ایران این آمادگی را دارد تا پرچم مقدس 
جمهوری اسلامی ایران را  در جای جای اقیانوس ها بالا ببرد و  برافراشته کند. وی با بیان این که »نیروی 
دریایی ارتش قصد دارد تا در قطب جنوب نیز حضور داشته باشد«، گفت: همه کشورهای دنیا امروز در 

قطب جنوب حضور دارند و حمایت پشتیبانی آنها با ارتش های کشورشان است .

امیر ایرانی:
ناوشکن دنا مشتری های زیادی پیدا کرده است 

روزنامه نگار پیشکسوت
حسن  روانشید


